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عرضه زمین های دولتی به مردم 
قیمت مسکن را کاهش می دهد

نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: در مدت 
۴۵سال گذشته به دلیل نگاه تجاری دستگاه های 
دولتی و بخش خصوصی به مسکن مشکلات در 
این حوزه تشدید شده است. دولت زمین های 
بسیاری دارد که  می تواند با برنامه ریزی درست، 
نظارت  یک  با  و  مند  عرضه  مردم  به  را  آن ها 

درست قیمت مسکن را در بازار کاهش دهد.
شورای  مجلس  نماینده  احمدی  علی   
اسلامی در گفتگو با ایسنا با اشاره به سخنان 
رئیس مجلس در همایش سراسری بنیاد مسکن 
برای  زمین  عرضه  پیرامون  اسلامی  انقلاب 
ساخت مسکن  گفت: »دکتر قالیباف در سخنان 
مسکن  تهیه  در  باید  که  آنگونه  گفت،  خود 
نتوانستیم  اگر  نبوده ایم.  موفق  انقلاب  از  بعد 
مشکلات  پس  از  گذشته،  سال   ۴۵ مدت  در 
حوزه مسکن بربی آییم، به علت آن بوده است 
که برخی از دستگاه های دولتی به مسکن نگاه 
تجاری داشته اند. همین نگاه تجاری به مسکن 
از سوی دستگاه های دولتی و بخش خصوصی 
باید موفق عمل  آنطور که  این حوزه  نگذاشت 
کند. باید توجه کرد که قیمت مصالح و کارگر 
کاملا مشخص است. پس دلیل گرانی مسکن 

عامل دیگری است.«
بازار  بر  نظارتی  »هیچ  گفت:  ادامه  در  وی 
مسکن وجود ندارد. به عنوان مثال خانه ای که 
برای ساخت آن متری ۲۰ میلیون تومان هزینه 
شده را متری ۵۰ میلیون می فروشند. همینطور 
خانه ای که برای ساخت آن متری ۵۰ میلیون 
تومان هزینه شده، ۸۰ میلیون تومان به فروش 
انجام  نظارت درستی  بر مسکن  باید  می رسد. 
شود. همچنین، دولت زمین های زیادی در داخل 
شهرها و روستا دارد. دکتر قالیباف هم به درستی 

به این نکته اشاره کردند.«
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
با عرضه زمین در  بیان کرد: »دولت می تواند 
مناطق مختلف فرصت ساخت مسکن مناسب 
با  قرار دهد. حتی می توان  اختیار مردم  را در 
این اقدام، مهاجرت معکوس به روستاها کرد. 
زمین  عرضه  و  درست  برنامه ریزی  با  می توان 
را  بسیاری  خانوارهای  مسکن،  متقاضیان  به 
به روستا و شهرهای کوچک برگرداند. مسکن 
دارد  اهمیت  برای مجلس  که  است  موضوعی 
آن  به  تفصیل  به  نیز  عمران  کمیسیون  در  و 

پرداخته می شود.«
قانون مالیات بر خانه های خالی جلوی نگاه 

تجاری به مسکن را می گیرد
چهاربرج  و  باروق  میاندوآب،  مردم  نماینده 
خاطرنشان کرد: »چند میلیون مسکن خالی در 
کشور وجود دارد که باید به چرخه بازار مسکن 
برگردند. زمانی که نگاه تجاری به مسکن وجود 
داشته باشد، این دست اتفاقات برای سود بیشتر 
رخ خواهد داد. دولت مانند دیگر کشورها باید 
خانه های  و  لوکس  خانه های  بر  مالیات  قانون 
خالی را اجرا کند تا نگهداری خانه خالی برای افراد 

و سازمان ها سودی نداشته باشد.«
نقش  در  نباید  »دولت  کرد:  اظهار  احمدی 
برعهده  را  خانه  ساخت  مسئولیت  پیمانکار 
مردم  کردن  خانه  صاحب  باید  هدف  بگیرد. 
حوزه  دستگاه های  از  برخی  باشد.  متقاضی 
فراموش  را  خدمات  ارائه  مسئولیت  مسکن 
عرضه  می توان  مدون  برنامه  یک  با  کرده اند. 
زمین را بین متقاضایان به درستی انجام داد. 
باید  کشور  در  مسکن  ساخت وساز  همچنین، 
مدرن شود. دنیا به سمت مصالح ساختمانی 
پیش ساخته حرکت کرده است. استفاده از این 
کاهش می دهد.  را  هزینه های ساخت  مصالح 
پس می توان مسکن را ارزانتر در اختیار مردم 

قرار داد.«
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
اظهار کرد: »عرضه زمین به مردم راهکاری است 
شدت  به  را  مسکن  قیمت  آن  با  می توان  که 
کاهش داد. حتی عرضه زمین پراکندگی جمعیت 
کشور را نیز، بهبود می بخشد. پیش تر ۳۰ سال 
زمان برای خانه دار شدن نیاز بود که این مقدار 
امروز به ۷۰سال رسیده است. همین امر شرایط 
مردم را سخت تر کرده است. ۵۰درصد هزینه ها 
مردم را مسکن به خود اختصاص داده است. 
بیشتر  را  دولت  و  مجلس  مسئولیت  همین 
می کند. پس فقط دولت باید جدیت لازم برای 

حل بحران مسکن را داشته باشد«

چرا صادرات زعفران کاهش یافت؟

عضو اتحادیه زعفران ضمن اشاره به اینکه آمار 
سرانه  کاهش  دلیل  به  زعفران  صادرات  کاهش 
مصرف این محصول در جهان نیست و به دلیل 
کرد:  اظهار  است  محصول  این  قاچاق  افزایش 
زعفران  برای  تهران  در  غیرکارشناسی  تصمیمات 
جمله  از  ارزی  سپاری  پیمان  و  خراسان  تولیدی 
مشکلاتی است که قاچاق زعفران ایرانی را نسبت 

به میزان صادرات افزایش داده است.
به گزارش ایسنا، زعفران، تنها محصول کشاورزی 
جهان است که انحصار و بالاترین حجم تولید آن 
با کیفیت مطلوب هنوز در اختیار ایران است و این 
سهم تعیین کننده، باید به عنوان فرصتی طلایی 
برای عرض اندام در بازارهای جهانی و رخ نمایی نام 
ایران در کنار طلای سرخ قدر دانسته شود و در 
این مسیر خلاقیت و نوآوری است که راهگشا و 

پیش برنده است.
در سال جاری ۱۲۷ هزار هکتار از اراضی به کشت 
زعفران اختصاص یافته است. در حال حاضر ۲۳ 
استان کشور، پیاز زعفران کشت می کنند و بیش 
از ۹۳ درصد تولید این محصول نیز در خراسان 
زعفران  از ۷۰ درصد  بیش  انجام می شود.  بزرگ 
کشور در استان خراسان رضوی، تولید می شود و 
طی چند سال اخیر با اقدامات انجام شده و انتقال 
زعفران  تولید  عملکرد  متوسط  مزارع،  به  دانش 
از ۳.۵ کیلو گرم در هر هکتار به ۹ کیلوگرم در 
این  توجه  قابل  نکته  است.  یافته  افزایش  هکتار 
است که کشاورزان پیشرو در ایران در هر هکتار 
حدود ۳۰ کیلوگرم زعفران تولید می کنند. با وجود 
تولید حدود ۹۰ درصد این محصول، وضعیت بازار 
صادرات گویای فاجعه ای عظیم و مظلومیتی غریب 
برای این محصول راهبردی در عرصه جهانی است 
و گلایه زعفران کاران از هزینه بالای تمام شده آن 
در مقابل بهای نسبتا ارزان این کالا و داد و فغان 
تجار و صادرکنندگان این محصول ایرانی در برابر 
آوازه زعفران کشورهای دیگر از جمله چین، اسپانیا 
و حتی افغانستان، از دیگر نمودهای ضعف جایگاه 
زعفران ایرانی است، حال آنکه از دیرباز زعفران؛ 
محصول شاخص تولیدی و صادراتی ایران زمین 
بوده است اما در سال جاری میزان صادرات زعفران 

کاهش یافته است.
بیشترین صادرات زعفران ایران به چین، امارات 
متحده عربی و اسپانیا بوده است که  در شش 
ماهه نخست سال جاری صادرات به چین بیشترین 
زعفران  اول  مقصد  امارات  و  داشته  را  کاهش 
امارات  به  ایران است. صادرات زعفران  صادراتی 
از ۲۳.۱۲۱  و  است  بوده  کاهشی  نیز  ۳۲ درصد 
تن در شش ماهه نخست سال گذشته به ۱۵.۶۱۰ 
کاهش  جاری  سال  نخست  ماهه  شش  در  تن 
یافت.صادرات زعفران به اسپانیا نیز کاهشی بوده 
است به طوری که صادرات زعفران به اسپانیا از 
۱۸.۸۹۷تن در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۲ با ۴۱ 
درصد کاهش به ۱۱.۵۶ تن در مدت مشابه سال 

جاری رسیده است. 
قاچاق حداقل ۵۰ تن زعفران ایران به افغانستان

کالاهای  جزو  محصول  این  که  حالی  در 
استراتژیک تولیدی ایران است، به همان میزان که 
صادرات آن در حال کاهش است، قاچاق آن رو به 
افزایش است و به گفته علی شریعتی مقدم -رئیس 
صندوق توسعه صادرات زعفران- بخش عمده ای از 
زعفران کشور به افغانستان قاچاق می شود. بین 
۹۰ تا ۱۰۰ تن زعفران ما قاچاق می شود و دلیل آن 
هم این است که به دلیل ماهیت زعفران که حجم 
کم و ارزش بالایی دارد نسبت به سایر محصولات 
قاچاق آن اقدام پیچیده ای نیست. بخش عمده ای 
از زعفران نیز که به صورت قانونی صادرات می شود 
چراکه  است  بار مصرف  یک  کارت های  از طریق 
به  نمی توانند  را  ارز  اختلاف  این  صادرکنندگان 
واردکننده بدهند یا روش های رفع تعهدات ارزی 
عملی نیست تا حداقل ۵۰ درصد زعفران به این 

صورت صادر شود. 
وی افزود: اگر صادرات زعفران را به سه بخش 
تقسیم کنیم، دو قسمت بزرگتر آن قاچاق است و 
بخشی نیز از طریق کارت های یکبار مصرف صادر 
می شود و بخش کوچک تر نیز کمتر از ۳۳ درصد 
است که توسط شرکت هایی که با سختی و زیان 
حداقل ۵۰  می شود.  صادر  می گردانند  باز  را  ارز 
تن زعفران ایران به افغانستان قاچاق و در آن جا 
بسته بندی و به نام این کشور صادر می شود.یک 
نظام حمایتی و تعرفه هایی به نفع افغانستان در 
هندوستان، آمریکا، عربستان صعودی وجود دارد و 
برخی حمایت هایی را دریافت می کند و  این تعرفه 
برای کالایی که قیمت نسبتا بالایی دارد خیلی کمک 
بزرگی است ولی برای ما اشکال ماجرا این است که 
برای افغانستان با زعفران ایرانی برند ایجاد می شود.

مورد  سوخت های  از  یکی  کوره  نفت  یا  مازوت 
استفاده ای است که به دلیل حجم بالای تولید ذرات 
معلق از نظر قانونی نباید در نزدیک شهرها مورد 
استفاده قرار می گیرد. این سوخت هم اکنون بیشتر 
می گیرد.  قرار  استفاده  مورد  باری  کشتی های  در 
گرچه از نظر قانونی استفاده از آن در ایران ممنوع 
است اما به نظر می رسد از سال ۱۴۰۰ به این سو 

دولتها این صراحت قانون را نادیده گرفته اند.
در این رابطه سراغ نرسی قربان، کارشناس اقتصاد 
انرژی در گفتگو با خیرآنلاین در این باره صحبت کرد 

که مشروح آن را می خوانید:
  شنیده می شود که یکی از دلایل قطعی برق به 
بهانه نسوزاندن مازوت ناشی از خالی شدن ذخایر 

مازوت و گازوییل است. شما چه فکر می کنید؟
 من از میزان ذخایر کشور و نیاز فعلی نیروگاهها 
این  ولی  ندارم  دقیق  اطلاع  مازوت  یا  گازوییل  به 
صحبتها هم شنیده می شود. در عین حال چیزی 
که می دانم این است که مازوت سوزی اقدامی کاملا 
اشتباه و به زیان سلامت عمومی بوده است. حتی از 

نظر قانونی هم این اقدام توجیه نداشته است.
مازوت  قطع سوزاندن  به  اقدام  به همین جهت 
باید  بار  خسارت  اقدامی  استمرار  از  جلوگیری  را 
دانست. باید جلوی آن گرفته می شد و خوشبختانه 
گرفته شد. اینکه واقعا با نیت جلوگیری از سوزاندن 
مازوت بوده یا اینکه دیگر ذخایر مازوت هم باقی 
نمانده، موضوعی است که لااقل نمی توانیم خیلی 

دقیق در مورد آن صحبت کنیم.
  مشکل فعلی محصول ناکارآمدی های چند دهه 

اخیر نیست؟
 بدون تردید محصول انباشت سالها ناکارآمدی 
ارتقای  و  سرمایه گذاری  ضرورت  به  توجهی  بی  و 
که  گفته ام  بارها  را من هم   این  است.  تکنولوژی 
مشکلات امروز از گذشته به تدریج انباشت شده و 

ما امروز با انواع ابربحرانها مواجه شده ایم.
برابر  این بنگریم که کشور ما دو و نیم  مثلا به 
ایالات متحده امریکا ذخایر گازی شناخته شده دارد 
ولی میزان برداشت ما از منابع گازی کشور به اندازه 
یک چهارم امریکا هم نیست. به همین دلیل می توان 
صراحتا گفت که کشور این امکان را دارد که تولید 
گاز طبیعی خود را دو برابر کند. حتی در زمینه نفت 
هم ما این امکان را داریم به طور بالقوه که تا هشت 

میلیون بشکه در روز تولید نفت  نفت کنیم.
  چنین تحولاتی تنها بر روی کاغذ ممکن نیستند؟
 اگر وضعیت دگرگون نشود طبیعی است که 
تقدیر  این در  یافت.  این مهم دست  به  نمی توان 
کشور ما نوشته نشده که نباید از منابع و ظرفیتهای 
کشور استفاده کنیم. این کار راه دارد و تنها راهش 
این است که باید با جهان بسازیم تا بتوانیم تکنولوژی 
روزآمد را وارد کشور کنیم و بتوانیم شرکتهای بزرگ و 
چند ملیتی جهان امروز را وارد کشور کنیم تا بتوانیم 

هر چه زودتر از منابع موجود استفاده کنیم.
پس راه دارد و راه آن رفع تحریمها است و جذب 
سرمایه گذاری خارجی و وارد کردن فناوری های روز 

در حوزه انرژی.
  اگر اشتباه نکنم پس از برجام توتال به ایران آمد 
ولی با اعمال تحریم های دوباره سریعا کشور را ترک 
کرد. زمینه برای ورود دیگر شرکتهای مطرح وجود 

دارد؟

و  کشور  پیشرفت  برای  دیگری  راه  واقع  در   
نیست  راهی  دارد.  وجود  انرژی ها  تولید  افزایش 
جز اینکه شرکتهای اصلی و مطرح به کشور بیایند. 
تحریم مانعی واقعی در این مسیر است و رفع آن 
حذف یک مانع جدی است. همانطوری که گفتید 
توتال آمد ولی سریع رفت. در دو دهه و نیم گذشته 
که من پیگیر این مباحث هستم، خیلی از شرکتهای 
بزرگ بودند ولی به تدریج رفتند. آن زمان از بی پی 
تا بریتیش گاز و انی در ایران فعالیت می کردند و با 

دشوارتر شدن شرایط از کشور خارج شدند.
جالب این است که در همان سالهای ۹۴ و ۹۵ 
بحث این بود که برخی از شرکتهای آمریکایی تمایل 
داشتند که وارد ایران شوند ولی گفته شد که آنها حق 
ورود به ایران را ندارند. اروپایی ها هم نگران از نتایج 
وقت انتخابات امریکا بودند و منتظر بودند ببینند 
دونالد ترامپ سرکار خواهد آمد یا کلینتون. با روی 
کار آمدن ترامپ مشخص بود که برجام دچار مشکل 

خواهد شد.
  اینکه ناترازی های امسال را بتوان با »خاموشی 
منظم« مدیریت کرد یک بحث و اینکه اگر افزایش 
چشمگیری در ظرفیت تولید برق و گاز در کشور 
یافت  نخواهند  این خاموشی ها کاهش  ندهد،  رخ 
هم بحثی دیگر. فکر می کنید کشور با این اقدامات 
می تواند این نقیصه را به نحوی جبران کند که نیاز 

جامعه به انرژی مرتفع شود؟

  من روی نیاز جامعه و صنعت و تامین نیاز هر 
دوی آنها تاکید دارم. تردیدی نیست که تامین کافی 
انرژی مصرفی یک ضرورت خدشه ناپذیر است. به 
قول شما اگر بنا باشد ما با خاموشی منظم بخواهیم 
به ناترازی پاسخ دهیم، در ادامه به جایی می رسیم 

که ساعات زیادی در خاموشی قرار خواهیم گرفت.
نخواهیم  توسعه  به  منظم  خاموشی   با  واقع  در 
تولید  افزایش  توسعه  و  پیشرفت  راه  تنها  رسید. 
است. باید همانطوری که در سوالات قبلی هم گفتم 
نحوی  به  کشور  ذخایر  از  که  کرد  فراهم  زمینه ای 
بهینه استفاده شود. مثلا نفت و گاز کشورمان اگر 
تا سه دهه آینده مورد استفاده قرار نگیرند، با توجه 
به تغییراتی که در عرصه صنایع انرژی شکل گرفته، 
بلا ارزش می شوند. گازی که امروز اگر استخراج شود 
می تواند نیازمان به برق را تامین کند در آینده نزدیک 
حتی به کار صادرات هم نخواهد آمد. درنتیجه من 
مخالفتی با اینکه از انرژی استفاده بهینه شود، ندارم 

ولی ضرورت دارد که تولید را افزایش کنیم.
گفته می شود منابع نفتی کشورمان در حال حاضر 
معادل ۱۵۰ میلیارد بشکه نفت است که اگر پیش 
از تغییر انرژی و سبز شدن آن فروخته نشود، دیگر 
را  این منابع  به کار کشور نمی آید. ضروری است 
بفروشیم و مصرف کنیم و از منابع آن برای توسعه 
زیرساختها و پیشرفت استفاده کنیم. کاری که امروز 
امارات متحده عربی و عربستان سعودی هم انجام 

می دهند.
  در رابطه با تولید برق، نیاز کشور چیست؟

از  نحوی  به  را  کشورمان  نیروگاههای  باید   
از  فقط  که  ببریم  سمتی  به  سوز  دوگانه  حالت 
که  است  روشی  این  کنند.  استفاده  طبیعی  گاز 
هم تولید برق را افزایش می دهد و هم آلایندگی 
که  هستیم  ناچار  مسیر  این  در  دارد.  ناچیزی 
تولید گاز را تا دوبرابر میزان فعلی افزایش دهیم تا 
تمام نیاز نیروگاهی برای تولید برق و همزمان نیاز 

صنایع به گاز را رفع کنیم.
  با این وصف اقدام فعلی را درست می دانید؟

 درست هست چون در کوتاه مدت و به شکل 
موقتی  مسکن  این  اما  نیست  دیگری  چاره  فوری 
است که درد را کاهش می دهد ولی مشکل اصلی 
که ناترازی است را تغییر نخواهد داد. پس راهکار 

درست همچنان افزایش تولید است.
  فکر می کنید راهکارهای قیمتی، یعنی گران سازی 

می تواند به کاهش مصرف منجر شود؟
 شاید یک مقداری با این اقدام مصرف کنترل 
شود ولی به شدت بر میزان نارضایتی خواهد افزود. 
ضمن اینکه درست نیست که نرخ برق ناگهان ۱۰ 
کاسته  مصرف  صورت  این  در  چون  شود.  برابر 
می شود ولی مشکلی که به وجود می آورد این است 
که فرودستان دیگر لامپ خانه خود را هم نمی توانند 

روشن کنند.

فیاضی معتقد است که جایگاه داران بنزین که اغلب در وضعیت 
ورشکستگی قرار دارند از مدتی پیش خواهان فروش بنزین سوپر با 
قیمتی بیشتر بودند. ولی اگر بنا باشد این بنزین با نرخ آزاد روانه بازار 
شود بعید است که مشتری چندانی جز دارندگان خودروهای لوکس 

خارجی از آن استفاده کنند.
به گزارش خبرآنلاین با استناد به مصوبه ی هیات وزیران واردات 
بنزین سوپر آزاد شد. بر اساس این مصوبه، اشخاص حقوقی مجاز 
هستند بنزین سوپر وارداتی را با قیمت غیریارانه ای توزیع کنند. 
البته نشان می دهد این مصوبه هنوز وارد فاز اجرایی  پیگیری ها 

نشده است.
این مصوبه بر اساس ماده ۹ آیین نامه اجرایی تبصره ۸ قانون 
بودجه ۱۴۰۳ بوده که واردات و توزیع بنزین سوپر توسط اشخاص 
حقوقی دارای مجوز از وزارت نفت با قیمت غیریارانه ای آزاد شد. در 
حال حاضر قیمت بنزین سوپر ۳۵۰۰ تومان است و حال باید دید 
با توجه به این مصوبه قیمت بنزین وارداتی سوپر به چه صورت 

محاسبه خواهد شد.
همچنین در خصوص توزیع بنزین سوپر در تهران  باید گفت که 
این بنزین از هفته گذشته توسط شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی آغاز شده است. به گفته کرامت ویس کرمی - مدیرعامل این 
شرکت - روزانه حدود ۳۰۰ هزار لیتر بنزین سوپر در جایگاه های 
منتخب پایتخت عرضه می شود. این مقدار معادل ۱۰ محموله است 
که هدف آن استمرار توزیع به منظور پاسخ به تقاضای بالا و بهبود 

کیفیت سوخت در تهران است.
در این رابطه محمد تقی فیاضی، منتقد اقتصادی، در رابطه با 
اقدام اخیر هیات وزیران در زمینه آزاد کردن قیمت بنزین سوپر به 
خبر آنلاین گفت: »این اقدامی نیست که در سطح کلان بخواهد به 

ناترازی های مهمی چون بنزین یا کسری بودجه پاسخ دهد. ما در 
ایران خودروهای خارجی داریم که دارندگان آنها ناچار به استفاده 
از بنزین سوپر هستند چرا که با بنزین عادی این خودروها آسیب 

می بینند.«
وی ادامه داد: »در عین حال مدتی است که بنزین سوپر هم 
تقریبا نایاب شده است. همین موجب شده بود که دارندگان این 
دسته از خودروها، از اکتان استفاده کنند که قیمت هر ۱۵۰ سی سی 
آن از ۱۰۰ هزار تومان تا یک میلیون تومان است. این دسته متقاضی 

بنزین سوپر هستند.«
 از مدت ها قبل بنزین سوپر در جایگاه های سوختگیری کمیاب 
بود. حالا دولت اعلام کرده است که بنزین سوپر با نرخ آزاد در 

جایگاه ها عرضه خواهد شد.
این منتقد اقتصادی افزود: »از نگاه دولت این عده یعنی دارندگان 
خودروهای خارجی که اگر بنزین عادی بزنند ماشین شان خراب 
می شود، متقاضیان اصلی بنزین سوپر محسوب می شوند. قاعدتا 
آنها هم این حق را دارند که به بنزین مورد نیازشان دست پیدا کنند. 
اما این شامل همه بنزین وارداتی به کشور نمی شود و تنها بنزین 

سوپر را در بر می گیرد.«
فیاضی درباره اثرات این طرح گفت: »نرخ فوب خلیج فارس هر 
لیتر بنزین سوپر ۱.۲ دلار است. دولت گفته آن را با نرخ واقعی 
خواهد فروخت که اگر به این قیمت منطقه خلیج فارس، هزینه های 
دیگر مانند حمل ونقل را هم لحاظ کنیم چیزی در حدود یک و نیم 
تا دو دلار به ازای هر لیتر خواهد شد. یعنی ۱۰۰ تا ۱۴۰ هزار تومان 
که نشان می دهد حتی ۵ درصد از تقاضای بازار هم جلب نخواهد 
شد. مثلا طبقه متوسط هم در گذشته با لیتری سه هزار و ۵۰۰ 
تومان ماهی یکی دو بار بنزین سوپر می زد با این نرخها هرگز چنین 

نمی کند.«
این  به  که  »مساله ای  کرد:  تاکید  کلان  اقتصاد  کارشناس  این 
تصمیم منجر شد این است که هم بنزین سوپر کمیاب شده و هم 
به دلیل سرکوب قیمتی، وضعیت جایگاههای سوخت از نظر مالی 
بسیار دشوار شده است. جایگاهها با وجود سرمایه گذاری نسبتا 
بزرگی که انجام داده اند ناتوان از کسب سود کافی هستند. به همین 
دلیل اغلب آنها ورشکسته شده اند جز پمپ بنزینهای خاص و بزرگ 
که آنها هم تازه زیان نمی کنند وگرنه نسبت به سرمایه گذاری انجام 

شده، برگشت سرمایه چندانی ندارند.«
او به این نکته اشاره کرد که برخی از جایگاه داران سوخت ورشکسته 
پیشنهاد داده بودند که دولت اجازه فروش به قیمت گران تر بنزین 

سوپر بدهند تا بتوانند وضعیت مالی خود را سر و سامان دهند.
وی تاکید کرد: »این امر با توجه به نرخ بسیار بالای آن نخواهد 
توانست بازار چندانی برای جایگاه داران ایجاد کند. همچنین تنها 
برخی جایگاهها مشتریانی خواهند داشت که حاضر به پرداخت این 
رقم شوند. همچنین این اقدام می تواند به زمینه ای برای گسترش 
به نرخ های موجود  تازه  فساد هم منجر شود. همزمان یک نرخ 
اضافه خواهد شد و مشکلات قیمت گذاری چند نرخی هم بیشتر 

می شود.«
انتقادات، مدیرعامل شرکت ملی پخش  با وجود این دسته از 
فرآورده های نفتی در این خصوص گفته است: از ابتدای سال تا 
۱۲ آبان به صورت میانگین ۱۲۴.۵ میلیون لیتر توزیع شده در حالی 
که سال گذشته ۱۱۶ میلیون لیتر بوده و ۷ درصد افزایش مصرف 
داشتیم. تصمیم تازه ی دولت با هدف کاهش فشار مصرف و ایجاد 
امکان انتخاب نوع با کیفیت تر بنزین برای دارندگان خودرو اتخاذ 

شده است.

چه شد که به اینجا رسیدیم؟

بحران برق، محصول انباشت سال ها ناکارآمدی
گروه اقتصاد- بحران ناترازی انرژی در ایران روز به روز ابعادش گسترده تر می شود. در دولت ابراهیم رییسی گفته می شد که دولت برای جلوگیری از 
خاموشی های پی در پی به سوزاندن مازوت دست زد زیرا مشکل اصلی نیروگاههای تولید برق در کشور نه ناتوانی در تولید برق بیشتر که نرسیدن گاز کافی 
به آنها بوده است. ایران دومین منابع گازی شناسایی شده زمین را در خود دارد ولی به دلیل اینکه در سالهای گذشته سرمایه گذاری کافی در  این حوزه انجام 

نشده، حالا امکان استخراج کافی و بر اساس تقاضا وجود ندارد.

آزادسازی از نوع سوپرچه کسانی بنزین سوپر آزاد می خرند؟

یک کارشناس 
حوزه انرژی 

می گوید 
دستور به توقف 
سوزاندن مازوت 
اقدامی مناسب 
است ولی تنها 

یک مسکن 
به حساب 

می آید. رفع 
ناترازی فعلی 

در حوزه انرژی 
بدون افزایش 

چشمگیر تولید 
ممکن نیست

آینده تأمین مواد اولیه فولاد مبارکه تضمین شدخرید سهام شرکت صنایع 
معدنی کانی سازان کیمیا آینده تأمین مواد اولیه فولاد مبارکه را تضمین کرد و با 

ورود فولاد مبارکه به این شرکت سوددهی آن چندین برابر خواهد شد.
محمد مسعود سمیعی نژاد، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری پارسیان اظهار 
با مشارکت ۶۰ به ۴۰ وارد  پارسیان در سال ۹۳ در یک مناقصه  بانک  کرد: 
سیاست های زنجیره صنعت فولاد در راستای سیاست های کشور و فرمایشات 
رهبر معظم انقلاب در بخش معدن شد. زمانی که در مبارکه حضور داشتم 
ورود بخش معادن به صنعت فولاد یکی از معضلات بود و این در حالی بود که 

صنعت فولاد وارد معادن نشده بود و از بخش معادن عقب افتاده بود
شد،  انجام  زمینه  این  در  که  کارشناسی  کارهای  از  یکی  داد:  ادامه  وی 
سرمایه گذاری بر اساس طرح توازن صنعت فولاد بود که کسری هایی را حس 

می کردیم که در آینده گریبانگیر صنعت فولاد کشور خواهد شد.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری پارسیان ادامه داد: زمانی که در مبارکه حضور 
داشتم ورود بخش معادن به صنعت فولاد یکی از معضلات بود و این در حالی 
بود که صنعت فولاد وارد معادن نشده بود و از بخش معادن عقب افتاده بود. 
در آن زمان حتی درگیری را با صاحبان معادن کرمان داشتیم که قصد داشتند 

سنگ آهن به فولاد مبارکه و فولاد خوزستان ندهند.

امروز خوشحالم که شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا به دست اهلش 
سپرده شد

وی ادامه داد: در آن زمان به این فکر افتادیم که فولاد مبارکه که برای آینده 
کشور است باید در حوزه معدن نیز ورود کند، از این رو امروز خوشحالم که 

شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا به دست اهلش سپرده شد.
سمیعی نژاد با بیان اینکه امروز فولاد مبارکه و فولاد کاوه پارس به مجموعه 
بزرگ معدنی کشور وصل شدند و آینده تأمین مواد اولیه خود را تضمین کردند، 
گفت: اتخاذ این تصمیم بزرگ جای تبریک دارد، برخی اوقات شاید دیدگاه ها، 
دیدگاه های اقتصادی نباشد و بابت حیات باشد اما اینجا هم دیدگاه اقتصادی و 
هم دیدگاه حیات مطرح است و این یک کار بزرگی بود که توسط مدیران این دو 

صنعت بزرگ انجام شد.
خرید شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا توسط فولاد مبارکه تحول بزرگ 

اقتصادی و صنعتی در کشور و سیستم بانکی
وی خرید شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا توسط فولاد مبارکه و فولاد 
کاوه پارس را تحول بزرگ اقتصادی و صنعتی در کشور و سیستم بانکی کشور 
دانست و گفت: ما برای تولید ۵ میلیون تن گندله و ۵ میلیون تن کنسانتره وارد 
این عرصه شدیم، برای تولید کنسانتره همکاری با ایتالیایی ها را در دستور کار 

داشتیم که به علت تحریم ها آنها همکاری را قطع کردند اما شرکتی آلمانی در این 
زمینه با ما همکاری کرد.

نزدیکی شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا به شرکت فولاد سنگان یکی از 
مزایای این شرکت برای فولاد مبارکه

وی نزدیکی شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا به شرکت فولاد سنگان را 
یکی از مزایای این شرکت برای فولاد مبارکه دانست و گفت: این شرکت دارای 
۱۱ چاه آب است، همچنین ریل جابجایی مواد در این کارخانه موجود است و 
بزرگترین سد مواد باطله نیز برای این شرکت ساخته شده و توانسته چندین سال 

از آلایندگی جدا باشد و عوارض نداشته باشد.
سمیعی نژاد با اشاره به اینکه نیروهای جوان به کارگیری شده در اپُال توسط 
بازنشستگان فولاد مبارکه آموزش دیده اند، تصریح کرد: همچنین سیستم این 
مجموعه بر اساس سیستم فولاد مبارکه طراحی شده و چارت سازمانی و شرح 

وظایف نیز مطابق با فولاد مبارکه است.
مطمئنم با ورود فولاد مبارکه این سود چندین برابر خواهد شد

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری بانک پارسیان با بیان اینکه شرکت صنایع 
معدنی کانی سازان کیمیا تاکنون بیش از ۲۰ همت سود داشته و بین سهامداران 
تقسیم کرده است، گفت: مطمئنم با ورود فولاد مبارکه این سود چندین برابر 

خواهد شد، ما زمانی بود که بیش از ۱۲ هزار میلیارد تومان کالا روی زمین داشتیم 
اما با ورود شرکت فولاد مبارکه و شرکت کاوه پارس که مصرف کننده هستند، این 

مشکل برطرف خواهد شد.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری پارسیان
آینده تأمین مواد اولیه فولاد مبارکه تضمین شد


